
بازی دولتی ها با  اعداد
 علیه جوانی جمعیت

ادامه از صفحه اول
رئيس مؤسس��ه تحقيقات جمعيت کش��ور افزود: يکي از بديهي ترين 
ملاک هاي علمي در علم جمعيت شناسي تمييز بين اعداد مطلق و اعداد 
نسبي است، اساساً براي مقايس��ه زماني و مکاني داده هاي جمعيتي از 
اعداد نسبي استفاده مي ش��ود نه اعداد خام يا مطلق، تعداد مواليد يک 
عدد مطلق اس��ت که با اس��تفاده از آن در مورد تغييرات شاخص هاي 
جمعيتي نمي توان اظهار نظر کرد، لذا بايس��تي از ارقام نسبي استفاده 

کرد. 
محمودي گفت: بر اس��اس مطالعات انجام شده در مقياس بين المللي، 
مناسب ترين شاخص براي نشان دادن وضعيت زاد و ولد در يک کشور، 
نرخ باروري کل اس��ت که مي تواند مبنايي براي مقايسه بين کشورها 

باشد و به طور معمول هم بر اين اساس عمل مي شود. 
وي ادامه داد: نرخ باروري که از تقس��يم تعداد تولدها بر تعداد زنان در 
سنين باروري به دست مي آيد، در واقع وضعيت باروري زنان در سنين 
باروري جامعه را بررسي کرده و مشخص مي کند که به ازاي هر زن در 

سن باروري چند فرزند در سنوات باروري متولد شده است. 
رئيس مؤسسه تحقيقات جمعيت کش��ور با بيان اينکه آمار خام اعم از 
ولادت، ازدواج و طلاق در تحليل هاي جمعيتي کاربرد ندارد، تأکيد کرد: 
بررسي ميزان باروري عمومي براي گروه هاي سني زنان ۲۵ تا ۳۹ ساله 
و ميزان باروري کل طي دوره ۱۴۰۲- ۱۳۹۹ نشان مي دهد که ميزان 
باروري عمومي از س��ال ۱۴۰۱ به بعد نه تنها تثبيت شده، بلکه مقدار 

اندکي افزايش داشته است. 
  توقف روند کاهشي نرخ باروري

محمودي اظهار داش��ت: نرخ باروري کل پس از هفت سال که کاهش 
حدود ۲۰ درصدي داشت، بنابر اعلام رسمي س��ازمان ثبت احوال در 

سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ ثابت مانده است. 
رئيس مؤسسه تحقيقات جمعيت کشور با تأکيد بر اينکه نرخ باروري 
در ۱۵ اس��تان کشور نس��بت به س��ال ۱۴۰۱ افزايش يافته و در سه 
استان بدون کاهش بوده است، گفت: اين نتيجه هرچند تا زماني که 
نرخ باروري کل حالت افزايش��ي به خود نگيرد، نمي تواند به ساختار 
جمعيتي ما کمک شاياني کند، ولي نسبت به قبل دستاورد ولو اندکي 

محسوب مي شود. 
وي تأکيد کرد: در خصوص ارزيابي اثربخشي سياست هاي جمعيتي بر 
س��طح باروري کل، بايد گفت که تثبيت يا جلوگيري از کاهش بيشتر 

باروري کل، به عنوان اثر مثبت قانون تلقي مي شود. 
رئيس مؤسسه تحقيقات جمعيت کشور ادامه داد: بخش قابل توجهي از 
آنچه در قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت آمده، هرچند ممکن 
است انتقادات موجهي نيز به آن وارد باش��د، ولي برگرفته از تجربيات 
ساير کشورها با در نظر گرفتن اقتضائات اقتصادي، اجتماعي و سياسي 

کشور بوده است. 
گفتني است قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت شامل ۷۳ ماده 
و ۸۱ تبصره مهر ۱۴۰۰ در کميسيون مشترک طرح جواني جمعيت و 
حمايت از خانواده مجلس شوراي اسلامي طبق اصل ۸۵ قانون اساسي 
تصويب شد. پس از موافقت مجلس با اجراي آزمايشي آن به مدت هفت 

سال، در تاريخ ۲۴ آبان ۱۴۰۰ به تأييد شوراي نگهبان رسيد. 
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عضو اداره نظارت کانون وکلاي دادگستري مرکز در گفت وگو با »جوان«:

شهاب افشار اردبيلي: اگر بروم در جايي که مانند تونل وحشت درست کرده اند گدايي رأي کنم، آيا اصلاً و اصالتاً من لياقت و صلاحيت اسم وکيل را دارم
 تا چه رسد به اينكه ادعاي رياست کانون را هم داشته باشم؟!

گداي رأي در تونل وحشت، لايق رياست بر كانون وكلا نيست!

با وج�ود ابط�ال س�ي  وس�ومين دوره انتخاب�ات هيئت مديره 
کانون وکلاي مرکز ولي حواش�ي مربوط به آن به پايان نرس�يده 
و برخ�ي از متخلف�ان و هم�كاران آنها ک�ه موجب ابط�ال اين 
دوره از انتخابات ش�ده اند، تم�ام ظرفيت خ�ود را در ارتباطات 
داخلي و رس�انه هاي بيگانه خارجي را ب�ه کار گرفته اند تا به هر 
شكل ش�ده نگذارند اس�م متخلفان از نامزدهاي انتخابات خط 
بخورد. در گفت  وگوي »جوان« با ش�هاب افش�ار اردبيلي، عضو 
اداره نظ�ارت کان�ون وکلاي دادگس�تري مرکز تخلف�ات انجام 
ش�ده و حواش�ي مربوط به اي�ن انتخابات بررس�ي شده اس�ت. 

نظر شما درباره موضوع استقلال کانون وکلا که اخيراً 
بعد از ابطال انتخابات سي  و سومين دوره هيئت مديره 

کانون وکلاي مرکز خيلي مطرح مي  شود، چيست؟
يک اعتقادي وجود دارد که کانون بايد مس��تقل باش��د و البته ما نيز 
همين اعتقاد را داريم ولي مستقل از چي، کي و به چه شکل. بعضي ها 
استقلال کانون را به معناي مخالفت با حاکميت و حکومت گرفته اند، 
خب اگر استقلال چنين تعريفي شود بايد بروند در چارچوب خودش 
صحبت کنند ولي اگر اس��تقلال يعني اينکه وکيل در دفاع از موکل 
خود مستقل باشد، اين يک بحث ديگري است و اينکه اصلًا چرا اين 
استقلال به وجود آمده مشخص اس��ت. اتفاقاً بايد وکلا و کانون وکلا 
به حاکميت چسبيده باشند و از قدرت حاکميت براي ترويج عدالت 

استفاده کنند. 
خب اصلًا الان چه اتفاق�ي در انتخابات کانون وکلاي 

مرکز افتاده است؟
ما يک خانواده هستيم و اتفاقاتي در اين خانواده اتفاق افتاده است. هر 
چند اينکه اتفاقي افتاده واقعي است، ولي من با آن فردي که رفته و اين 
شکايت را انجام داده که البته اسمش هم مشخص است، مخالفم؛ با 
اينکه خبر خانه را به بيرون از خانه برده مخالف هستم. دليل مخالفتم 
هم اين اس��ت که هر چند اين اتفاق افتاده ولي اگر ف��ردي از داخل 
خانواده نمي  رفت و اين ش��کايت را مطرح نمي  کرد شايد آن نهادي 
که اي��ن رأي را صادر کرده به هر علتي چش��مش را مي  بس��ت و اين 
انتخابات هم تأييد مي  ش��د، ولي چه اين مسئله را قبول داشته باشم 
و چه قبول نداشته باشم اين فرد رفته کاري را انجام داده که هر چند 
غيرقانوني نيست، ولي انتخابات نهاد وکالت را زير سؤال برده و اين کار 

غيراخلاقي است. 
اصلًا ما قبول مي  کنيم اين ش�كايتي که انجام ش�ده 
غيراخلاقي است ولي آيا افترا بسته يا اين اتفاق افتاده 
و عده اي که در کانون وکلا ادعاي رياست بر کانون را 

دارند، تخلف انتخاباتي کرده  اند؟
من خودم جزو آن ۱۲۵ نفر نامزد انتخابات هستم. ما  مدعي هستيم 
که کانون وکلا قرار است در جامعه جمعيت پيش  رو و ليدر باشد، حالا 
افرادي را هم داريم که مدعي هستند  مي  توانند ليدر اين جامعه اليت 

باشند، در اين شرايط بحث اين اس��ت که آيا اين افراد اتفاقاتي که در 
دادنامه قوه  قضائيه آمده را انجام داده اند يا نه. بالاخره اين بعضي ها که 
ادعاي ليدري اين جامعه اليت را دارند در دوره هاي گذشته به عنوان 
رئيس، نايب  رئيس، معاون و مانند اينها در هيئت مديره کانون حضور 

داشتند. 
يک مطلب اين اس��ت که آيا اينها آن تونل را ايجاد کرده بودند که هر 
کسي که مي  خواس��ت برود رأي بدهد بايد از وسط اينها رد مي  شد و 
اينها کاغذ مي  دادند که به من يا فلان��ي رأي بده يا نه. آيا اين کارها را 
در اين مورد و مواردي قبلي انجام مي  دادند يا انجام نمي  دادند. مطلب 
ديگر اين است که آيا اين کارها مخالف قانون است يا نيست. اصلاً تصور 
کنيد که ما قانوني در خصوص انتخابات نداريم و فرض کنيد افراد مجاز 
هستند در روز انتخابات نيز تبليغات انجام دهند، ولي آيا شأن وکيل 
اين است به روشي که زش��ت ترين نوع دعوت و تبليغ براي دعوت به 
رأي دادن است- و شايد بايد اسمش را گدايي رأي گذاشت، وکيلي که 
مدعي رياست بر وکلاست- بايد به خودش اجازه دهد سطح خودش را 

اينقدر پايين بياورد که چنين رفتاري کند. 
اينها همه فارغ از رأي است و فقط دارم سؤال مي  کنم که آيا اين اتفاقات 
افتاده يا نيفتاده که البته افتاده است و الان مشخص است. هر چند من 
با رفتار کسي که شکايت کرده کاملًا مخالف هستم، ولي در مورد اين 

اتفاقي که افتاده نيز قوه قضائيه مانند ساير شکاياتي که به آن 
ارجاع مي  شود، موظف است بررسي و رسيدگي کند. 
نظر ش�ما در خصوص تأييد صلاحيت 
نامزده�اي انتخاب�ات کان�ون وکلا 

چيست؟
چيزي که من ش��نيدم نمي  دانم درست است يا 
نه ولي ممکن اس��ت خود من جزو افرادي باشم 

که مورد تأييد نظ��ام نبودم، ام��ا تأييد صلاحيت 
ش��دم به دلي��ل اينک��ه صلاحيت 

م��ن را به درس��تي بررس��ي 
نکردند. من هي��چ مخالفتي 
ندارم، بالاخ��ره يک نظامي 
با يکس��ري از قوانين وجود 
دارد ک��ه مي  گويد کس��ي 
ک��ه مي  خواهد ب��رود در 
حوزه رياست کانون وکلا 
به عن��وان اينک��ه موافق 
يا معان��د نظام اس��ت يا 
صلاحيت ه��اي لازم را 

دارد بايد صلاحيت  هايش 
بررسي ش��ود. حالا براساس 

چيزي که من شنيدم در اين دوره 
انتخابات تأيي��د صلاحيت ها به 

درستي انجام نشده است. 
يعني چه که به درستي انجام نشده است؟

بر اساس چيزهايي که من ش��نيده  ام نهادهايي که بررسي صلاحيت 
افراد را انجام مي  دهند، گزارش  هايي را داده اند، ولي به آن گزارش ها 
توجهي نشده است. اگر چنين چيزي اضافه بر قبلي باشد، يعني تخلف 
انتخاباتي انجام شده و نهادهايي هم گزارش هاي خودشان را داده اند و 
در بررسي  ها، نظرات اين نهادها لحاظ نشده به نظر مي  رسد کار بدتري 

در حال انجام است. 
نظر شما درباره مطرح کردن مسائل انتخابات کانون 

وکلاي مرکز در رسانه هاي بيگانه چيست؟ 
هر چند اينطور نيس��ت، ولي فرض کنيد رأيي که صادر شده قانوني 
نيست. حالا فارغ از همان عرض اولم که ما نبايد خبر خانواده را به بيرون 
از خانواده مي  برديم که متأسفانه فردي اين کار را انجام داده است ولي 
آيا ما مي  توانيم به خودمان اين اجازه را بدهيم که با شبکه هاي معاند که 
براي ايران دردسرساز هستند مصاحبه کنيم و آتش آن را بيشتر کنيم و 

بخواهيم مشکل را از طريق غير روابط حقوقي حل کنيم! 
ما وکيل دادگستري هستيم و کار وکيل دادگستري اين است که امري 
را به لحاظ قانوني پيگيري کند، اگر قان��ون ايراد دارد، برويم راجع  به 
قانون با نهادهاي ذيربط صحبت کنيم و بگوييم اين قانون ايراد دارد، 
دلايلمان را ايراد   و سعي کنيم قانون را عوض کنيم و اگر قانونگذار به 
معناي کسي که دارد قانون را اجرا مي  کند، آن را بد اجرا مي  کند، 
برويم با او صحبت و مذاکره کنيم و بگوييم که شما داريد قانون 

را بد اجرا مي  کنيد، وظيفه ما اين است. 
ارتباط با نهادهايي در بيرون از کش��ور و دامن زدن به ش��کل 
غيرقانوني زشت تر از کاري که نفر اول انجام داده، آيا نيست و 
چطور اين افراد به خودشان اجازه مي  دهند که چنين کاري را 
انجام دهند. اين خيلي بدتر است و اگر آن کار قبيح است، اين 
قبيح تر است. ما موظف هس��تيم اگر قانون ايراد دارد، اگر 
قانون  گذاري ايراد دارد يا اگر اجراي آن ايراد دارد، 
به ط��ور قانوني پيگيري کنيم م��ا ادعاي اليت 
بودن داريم، ما ادعاي ليدر بودن داريم، ما ادعا 
داريم که بايد قانون را به درس��تي اجرا کرد، 
حال آيا اين روابط��ي که با مصاحبه ها انجام 
مي  ش��ود، واقعيت جامعه ماست و واقعيت 
رفتاري است که ما بايد انجام بدهيم، به نظر 

من که نيست. 
خب ش�ايد حرف اين افراد نيز اين 
است که ما از طريق داخل به نتيجه 
نرس�يده  ايم و براي همين به سمت 

خارجي ها رفته ايم. 
اولاً مگر اقدام کرديم و به نتيجه نرس��يديم! 
ثانياً فرض کنيد اقدام کرديم و نش��د، آيا اين 

مجوز مي  شود که برويم با شبکه هاي خارجي مصاحبه کنيم و به خارج 
از ايران برسانيم که بياييد ببينيد چه اتفاقي در ايران افتاده است. سؤال 
بعدي اين است که اگر همين انتخابات تأييد مي  شد، آن موقع خيلي 
خوب بودند و همه چيز خيلي درست بود! يعني انتخاباتي که من به 
صراحت مي  گويم و پاي آن هم هستم که رفتار انتخاباتي خيلي از اين 
دوستان در آن غلط بوده و فيلم  هايش هم موجود است که روز انتخابات 
تبليغات کرده اند، درست بوده است! حالا اگر دادگاه انتظامي قضات اين 

رفتار غلط انتخاباتي را تأييد مي  کردند همه چيز گل  و بلبل بود!
خب وقتي که تأييد کرده بودن�د همه چيز گل و بلبل 

بود ديگر. 
آن وقت اين تخلفات چه مي  شد! اصل عرض من اين است که اگر اين 
اتفاق افتاده ما خودمان مقصر هس��تيم. مثل فردي مي  ماند که مواد 
مخدر فروخته و حکم اعدام براي او آمده اس��ت، حالا اين مي  خواهد 
بگويد چرا قانون گذار براي اين جرم حکم اعدام گذاشته، چرا يک جاني 
را اعدام مي  کنند! خب آقا نمي  کردي تا اين اتفاقات هم نمي  افتد. يعني 
رفتاري که دارد انجام مي  شود، از رفتار آن فردي که شکايت کرده بدتر 
اس��ت، هر چند او کار قانوني انجام داده ولي کار غيراخلاقي کرده که 
خبر داخل کانون را به بيرون برده است، ولي کساني که الان دارند اين 
کارها را انجام مي  دهند به مراتب دارند کار بدتري از او انجام مي  دهند. 
برخي مدعي هستند اتفاقي که افتاده فقط يك تخلف 

انتظامي بوده است.
اولاً که فقط يک مورد نيس��ت و موارد بسياري بوده است، ثانياً اگر در 
قانون داريم که دادگاه انتظامي قضات بايد به اين موارد و شکايات در 
اين خصوص رسيدگي کند و اگر تخلفي را ديد، آن رأي را باطل کند و 
اگر چنين موردي وجود دارد، دادگاه انتظامي قضات بايد مطابق قانون 
رأي بدهد. حالا در مورد اينکه مطابق قانون چرا اينگونه است، مي  شود 
رفت کارهاي ديگري انجام داد و مي  توانند بروند قانون را اصلاح کنند، 

ولي اگر رفتار ما غلط است ما رفتارمان را اصلاح کنيم. 
من ديدم دوستي نوشته بود سال هاي قبل مثلًا ۵۰ يا ۷۰ سال پيش 
وکلاي کانون وکلا آنقدر وزن در جامعه داش��تند که دولت و مجلس 
اگر مي  خواست قانوني را تصويب کند از وکلا مشورت مي  گرفت و وکلا 
تأثيرگذار بودند؛ مي  خواست بگويد الان که اين نيست نشان مي  دهد 
که دولت ايراد دارد، ولي عرض من اين است که آيا دولت ايراد دارد که 
از اينها به تنهايي مشورت نمي  گيرد يا ما هم ايراد داريم که آنقدر وزن 
و شرافت خودمان را ناديده گرفته  ايم که دولت هم به ما اعتنا  نمي  کند! 
بالاخره بايد تکليف مشخص شود، بالاخره يک نفري مثل من که جزو 
۱۲۵ نفر تأييد صلاحيت شده انتخابات کانون است و يک تعدادي رأي 
هم آورده  ام، اگر بروم در جايي که مانند تونل وحشت درست کرده اند، 
گدايي رأي کنم، آيا اصلًا و اصالتاً من لياقت و صلاحيت اسم وکيل را 
دارم تا چه رسد به اينکه ادعاي رياست کانون را هم داشته باشم. البته 
همه افرادي که رأي آوردند، در اين تونل نبودند، ولي تعدادي از آنها 

بودند و اين کار، کار سخيف و زشتي است. 

15 هزار معلمي که نتوانس�ته بودن�د صلاحيت هاي 
لازم را کس�ب کنند، حال اما در عرض مدتي کوتاه، 
حداق�ل نيمي از آنه�ا گزينش ش�دند، آن  هم بدون 
هيچ توضيح قانع کننده اي! مدير کل گزينش وزارت 
آموزش و پرورش مدعي اس�ت معلمان رد شده حق 
اعتراض داشتند و در بررسي هاي مجدد توانسته اند 
صلاحيت هاي لازم را کس�ب کنند، اما چطور ممكن 
است چيزي حدود 7 هزار معلم بدون دليل کافي رد 
شده باشند )چراکه با بررس�ي دوباره صلاحيت آنها 
محرز شده(. بدون شك هيچ کاري بدون عيب و ايراد 
نيس�ت و عجيب نيس�ت، اگر صلاحيت تعداد کمي 
از داوطلبان شغل معلمي به ش�كل نادرستي، از زير 
دست بررسي کننده ها در رفته و رد شده باشند، اما 
تأييد صلاحيت حداقل 7 هزار معلمي که همين چند 
ماه پيش رد ش�ده بودند، به هيچ عنوان قانع کننده 
نيست. آمار بسيار بالاس�ت و نمي توان پذيرفت که 
بررسي کنندگان تا اين اندازه اش�تباه کرده باشند. 
همين مس�ئله باعث ايجاد ابهامات زيادي مي شود، 
اينكه مبادا کمبود معلم مسئولان را برآن داشته باشد 
تا صلاحيت نيمي از آنها که دست رد به سينه شان زده 
شده بود، تأييد ش�وند. آيا اگر بحث کمبود معلم در 
ميان نبود باز هم تأييد معلمان رد شده انجام مي شد يا 
اينكه آنها بايد همچنان خانه نشين مي بودند. ترديدي 
نيس�ت که باي�د گزينش معلمي به ش�كل س�فت و 
سختي انجام شود. آنها نه فقط با روح و روان فرزندان 
ما در ارتباط هس�تند که قرار اس�ت آينده س�ازان 
مملكت را تربيت کنن�د. پس نبايد هيچ مماش�اتي 
در انتخاب آنها داش�ت و بايد بهترين ه�ا را برگزيد. 

صحبت از يک يا دو معلم نيست، حتي ۱۰ نفر يا ۲۰ نفر 
هم نه! صحبت از ۷ هزار معلمي است که در گزينش رد 
شده بودند، اما يک مرتبه در دولت چهاردهم، همه شان 
تأييد شدند! معلماني که وظيفه تعليم و تربيت آينده سازان 
اين مرز و بوم را بر عهده دارند و بايد با حساسيت و دقت 
بالايي به اين شغل وارد شوند، اما معلوم نيست چه اتفاقي 
افتاده که آقايان تصميم گرفتند، کلاس هاي درس را به 
معلمان رد شده، بسپارند. مگر موضوع گزينش معلمان و 
صلاحيت هاي آنها مي تواند با آمدن اين دولت و آن دولت، 
تحت تأثير قرار گيرد و آنهايي که يک روز رد شده بودند، 
مجدد به کلاس هاي درس فرستاده شوند؟! اين اقدام اما 
عمده کارشناسان تعليم و تربيت را نگران کرده است. آنها 
معتقدند اين تصميم عواقب جبران ناپذيري را به دنبال 
دارد، چراکه معلمي، شغلي به شدت مهم و حساس است 
و افراد داوطلب براي ورود به اين شغل بايد با معيارهاي 
تعيين شده و مشخصي گزينش شوند. بدون شک دود اين 
بي توجهي  نسبت به معيارهاي تعيين شده براي گزينش 
معلمان به چش��م دانش آموزان، خان��واده و به طور کلي 

جامعه خواهد رفت. 
 ضايع شدن حق معلم يا دانش آموز؟!

روز گذش��ته عليرضا کاظمي، وزير آموزش و پرورش از 

تأييد صلاحيت ۷هزار نفر از کساني که در گزينش معلمي 
رد شده بودند، خبر داد. او با بيان اينکه »پرونده گزينش 
تمام کساني که به نتيجه گزينش خود معترض بودند، در 
حال بررسي مجدد است و تاکنون بيش از ۱۵هزار پرونده 
مورد بررسي قرار گرفته است« اظهار داشت: »از ۱۵هزار 
پرونده مورد بررسي، تاکنون صلاحيت ۷هزار نفر تأييد 
شده است و پيش بيني مي شود در ادامه بررسي ها تعداد 

تأييد صلاحيت شده ها افزايش يابد.«
کاظمي با تأکيد بر اينکه زمينه جذب اين افراد در حال 
فراهم شدن اس��ت، ادامه داد: »در حال بررسي هستيم 
که اگر رديف استخدامي از قبل وجود داشته باشد، از آن 

استفاده کنيم و در غير اين صورت در رديف استخدامي 
سال آينده اين افراد جذب خواهند شد.«

بازنگري در پرونده داوطلبان رد شده در گزينش معلمي 
در هفته نخس��تي که عليرضا کاظمي س��کان هدايت 
وزارت آموزش و پرورش را بر عهده گرفت، مطرح ش��د؛ 
او درباره پذيرفته شدگان آزمون هاي استخدامي معلمان 
که با مشکل کد ۱۹ روبه رو شده اند، گفت: »بنا شد طبق 
ضوابط و قوانين همکاران گزينش  به اعتراض ها رسيدگي 
کنند و اطمينان مي دهم که پس از بررسي، حقي از کسي 
ضايع نشود. « اين خوب است که وزارت آموزش و پرورش 
تمام تلاشش را انجام مي دهد تا مبادا حق معلمان ضايع 

ش��ود، اما آيا به کارگيري معلماني که چند ماه قبل رد 
شده بودند، حق دانش آموزان را ضايع نمي کند؟ اگر اين 
معلمان پيش تر نتوانس��ته بودند صلاحيت هاي کافي را 
کسب کنند، حال چه اتفاقي افتاده که مجوز ورودشان به 

کلاس هاي درس صادر مي شود؟!
  مسئله کمبود معلم است!

همچني��ن محمدجعفر قائم پن��اه، مس��ئول اداره امور 
گزينش کشور در يک نشست خبري اعلام کرد: »براي 
آموزگاري در ۱۴۰۳ در اس��تخدام آم��وزش و پرورش 
۶۳۶هزار نفر شرکت کردند؛ ظرفيت براي جذب ۲۸هزار 
نفر بوده اس��ت، اما ۷۲ هزار نفر از اين ميان به آموزش و 

پرورش معرفي مي ش��وند. در مرحله اول ۲۱ هزار نفر از 
اين ميان تأييد و بيش از ۴۴ هزار نفر رد مي شوند که عدد 

قابل توجهي است.«
مسئول اداره گزينش کش��ور اظهار داشت: »۶۰ درصد 
امتياز کساني که در اين ميان تأييد شده اند از مصاحبه و 
بقيه آن امتياز علمي است، در حالي که بايد نسبت، عکس 
اين باش��د.« او ادامه داد: »در آزمون دانشگاه فرهنگيان 
و شهيد رجايي ظرفيت ۳۲ هزار نفري داشتيم که ۶۶۰ 
هزار نفر ش��رکت کردند و ما فقط ۲۸ ه��زار نفر را قبول 
کرديم. ۵ هزار نفر ظرفيت دانش��گاه را که مي توانستيم 
از همين دانش��گاه ها تربي��ت کنيم، تربي��ت نکرديم و 
همين باعث مشکلات جدي در آموزش و پرورش شده 
و کلاس ها بدون معلم مانده اند ت��ا در نهايت مجبور به 

استفاده از بازنشستگان شديم.«
قائم پناه گف��ت: »دولت آق��اي پزش��کيان درصدد اين 
اس��ت هم مش��کل آموزش و پرورش را در اي��ن زمينه 
حل کند و هم يک تجديدنظر جدي در زمينه گزينش 
داشته باشد. اين به معناي اينکه خداي نکرده ما از افراد 
ضدانقلاب کس��اني را استخدام کنيم، نيس��ت، بلکه از 
همين مردم خ��وب و جوانان تحصيلکرده کش��ور خود 

استفاده مي کنيم.«
  دلايل رد صلاحيت در گزينش معلمان

شنبه هفته گذشته نيز رضا روستايي، مدير کل گزينش 
وزارت آم��وزش و پ��رورش، درب��اره وضعيت بررس��ي 
پرونده ه��اي رد ش��ده در گزينش آزمون اس��تخدامي 
س��ال هاي ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ گفت: »ما بر اس��اس قانون 
گزين��ش و آيين نامه ه��اي هيئت عال��ي گزينش عمل 
مي کنيم. برخي داوطلبان آزمون اس��تخدام آموزگار و 
دبير )کد ۱۹( و داوطلبان دانش��گاه فرهنگيان )کد ۵( 
که اعتراض خود را به نتيجه گزينش ثبت کرده اند، براي 

بررسي مجدد در دستور کار قرار دارند.«
اما روس��تايي در اين رابطه به معيار هاي گزينش اشاره 
کرد و گفت: »رد شدن در گزينش دلايل مختلفي دارد 
که همگي بر اس��اس قانون و معيار هاي خاص و عمومي 
انتخاب اصلح است. ممکن اس��ت فردي به دليل کسب 
نکردن امتياز انتخاب اصلح رد شود. معيار هاي انتخاب 
اصلح ش��امل اين موارد اس��ت؛ موضع گيري نسبت به 
ولايت فقيه، ميزان تقيد به رعايت پوش��ش اس��لامي، 
ش��رکت در نماز جماعت، نماز جمع��ه، راهپيمايي ها و 

انتخابات، فعاليت در بسيج و نهاد هاي انقلاب، 
داشتن دوس��تان مناس��ب و همچنين 

فعاليت هاي مذهبي.«
مدي��ر کل گزينش تصريح ک��رد: »ما 
موظف به ارزيابي اف��راد در چارچوب 
قانون هستيم و هيئت عالي گزينش براي 

کاهش نارضايتي ها هم��کاري مي کند. 
تلاش ما اين است که حقي از هيچ فردي 

ضاي��ع نش��ود و تمام 
پرونده ه��ا ب��ا دقت 
بررس��ي ش��وند.« 

سؤال برانگيز و عجيب است؛ توضيحات مسئول گزينش 
وزارت آموزش و پرورش براي بررسي مجدد جهت عدم 
ضايع شدن حق معلمان نمي تواند افکار عمومي را قانع 
کند. عمده نگراني ها بابت اين است که مبادا آقايان جاي 

درست کردن ابرو،  چشمش را هم کور کنند. 
  لزوم گزينش دقيق و پايش مستمر

در همين رابطه ابراهيم س��حرخيز، معاون پيش��ين 
وزارت آم��وزش و پ��رورش به »ج��وان« گفت: »مگر 
مي ش��ود يک دفعه ۷ هزار معلم به نادرستي رد شده 
باشند و آنها را در اين ش��غل گزينش کنند. بايد دقت 
کنيم که با تغيير دولت ها دچار جوزدگي نشويم! بايد 
در گزينش معلمان ضمن توجه به احراز شايستگي ها 
و صلاحيت از افراط و تفريط پرهيز شود و امانت را به 

اهلش واگذار کرد.«
او ادامه مي دهد: »اگر قرار است تغييري در نحوه گزينش 
معلمان ايجاد ش��ود، اين وظيفه دولت نيست، بايد براي 
آن قانون گذاري ش��ود. ما در منش��ور دانشگاه فرهنگيان 
و در س��ند تحول بنيادين ملاک ها و معيارهاي گزينش 
معلمان را به صورت مشخص داريم. معلمان بايد صلاحيت 
اعتقادي، اخلاقي، حرفه اي و تخصصي داش��ته باش��ند و 

زمان گزينش آنها اين ۴ مورد بايد بررسي شود.«
س��حرخيز به ضرورت گزين��ش دقيق و پايش مس��تمر 
معلمان اشاره مي کند و مي گويد: »مقام معظم رهبري در 
ارتباط با جايگاه،  کرامت و صلاحيت شغل معلمي به نکته 
مهمي اشاره کردند و فرمودند: »شايستگي هاي حرفه اي 
معلم و شايستگي هاي عمومي معلم هم در طول خدمت 
بايد رصد بشود؛ يعني صرفاً ]رصد [ اول کار اهميت ندارد؛ 
اول کار اهميت دارد، لکن ادامه هم اهميت دارد  و راهش 
اين اس��ت که ضوابط گزينش کم رنگ نش��ود؛ خب يک 
مقداري س��ختي هايي دارد، گزينش ه��اي در چارچوب 
ضوابط يک مقدار سخت است، ]اما[ نگذارند اين سختي 
موجب بش��ود که اين ضوابط کم رنگ بشود. « بنابراين ما 
بايد گزينش و پايش دقيق و مستمر در رابطه با معلمان 
داشته باشيم. اين مورد هم در سند تحول بنيادين آمده و 

هم در سياست هاي کلي بدان اشاره شده است.«
او اظهار م��ي دارد: »تعليم و تربيت رس��مي، موضوعي 
حساس و بسيار مهم اس��ت و معلم در تمام مؤلفه هاي 
تعليم و تربيت نقش اول و به شدت اثرگذاري را دارد. به 
رغم اينکه ما مدرس��ه مجازي و آموزش ديجيتال داريم 
و ساير کمک هاي آموزشي جديد نيز در صحنه 
وارد شده اند و رقباي جدي معلمان محسوب 
مي شوند، اما با اين حال، اين معلم است 
که همچنان در نظام آموزشي کشور حرف 
اول و آخر را مي زن��د. نه در ايران بلکه در 
تمام نظام هاي آموزش��ي جهان. حال آيا 
ايجاب نمي کند اين فرد که اينقدر اهميت 
دارد و جايگاهش خطير است در استخدام 
و جذب او بررسي هاي دقيق 
و لازم ص��ورت 

بگيرد؟!«

ابهام بزرگ 7 هزارنفري
گزارش »جوان« از تأييد يك باره گزينش 7 هزار نفري معلمان ردصلاحيت شده

معاون پيشين وزارت آموزش و پرورش در گفت وگو با »جوان«: 
مگر مي شود دردولت قبل يك دفعه 7هزار معلم به نادرستي رد شده باشند و حالا در اين دولت 

آنها را در اين شغل گزينش کنند. بايد دقت کنيم که با تغيير دولت ها دچار جوزدگي نشويم!

سجاد آذري
   گفت وگو

مهسا گربندي
  گزارش 

  سلامت


